
Огонь… в 
собственной 
постели

Апошнія некалькі гадоў коль-
касць нелегальных гандляроў 
спіртаўтрымліваючай вад-
касцю і спажыўцоў іхняй 
прадукцыі няўхільна памянша-
лася. Сёння ж мы назіраем ад-
варотны працэс, які сведчыць 
пра пагаршэнне матэрыяль-
нага становішча людзей. Калі 
раней пляшка віна й гарэлкі 
набывалася ў краме, і гэта га-
рантавала пэўную бяспеку, то 
зараз бяспека саступае месца 
кошту. Адны дзеля ўяўнага да-
брабыту ўступаюць у канфлікт 
з законам, другія, патураючы 
сваім слабасцям, рызыкуюць 
здароўем.

Так пенсіянерка К., правод-
зячы лета на дачы ў садовым 
таварыстве “ Пралеска” ля в. 
Асінаўка, занялася нелегаль-
ным гандлем пладова-ягадным 
віном. Супрацьпраўны заня-
так выяўлены праваахоўчымі 
ворганамі. Складзены 
адміністрацыйны пратакол.

У вёсцы Доўжа 42-гадовая 
жанчына гандлявала 
спіртаўтрымліваючай вадкас-
цю коштам па 5 тысячаў рублёў 
за бутэльку. А ў вёсцы Ліпаўцы 
прадавала спіртовыя напоі 52-
гадовая грамадзянка К. Факты 
сталі здабыткамі галоснасці. 
Складзены адміністрацыяйныя 
пратаколы.

Народ ізноў дастае з 
гарышчаў самагонныя апа-
раты. У лазні 70-гадовай 
пенсіянеркі в. Пушчэева знойд-
зена 150 літраў брагі. Вадкасць 
знішчана.

Неяк па БТ паказвалі Сербію, 
дзе ейныя жыхары ні ад каго 
не хаваючыся, адкрыта го-
няць слівовіцу. Калі гоніш для 
сябе, навошта забараняць? 
Калі гоніш на продаж, выдайце 
ліцэнзію і хай плоцяць налогі. 
А праз забарону толькі час і 
сродкі марнуюцца.

Ян Сведка.

У складзе віцебскай каманды Па-
вел правёў 43 сустрэчы і прапусціў 
45 мячоў. На яго месца перайшоў 
галкіпер з наваполацкага “Нафта-
на” Антон Кавалеўскі. Адначасова 
клуб таксама пакінуў паўабаронца 
Павел Сітко. Ён падпісаў кантракт з 
салігорскім “Шахцёрам”. 

Ігар Мацьвееў.
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Шэрагі ФК 
“Віцебск” 
радзеюць

У сённяшнім сваім выглядзе царква 
была пабудаваная ўніятамі ў 1772 годдзе 
па праекце невядомага дойліда. Наогул, 
знаёмыя нам відарысы віцебскіх цэркваў 
у асноўным уніяцкія. Але дзяржава разам 
з Расейскай праваслаўнай царквой свя-
дома замоўчвае праўду, а часам свядома 
скажае факты. Асабліва ж непрыемна тое, 
што і адны, і другія робяць сваю справу на 
мове суседняга народу ды яшчэ з выразам 
праўдзівасці сваіх паводзінаў. Насамрэч—
гэта праява залежнасці і несвабоды. 

Да непрыемнасці ўразіла мяне мар-
муровая шыльда з левага боку ад ува-
ходу ў царкву. На ёй напісана: “Свято-
Воскресенская церковь основана в 14-15 
веках. Взорвана в 1936 г. Восстановлена 
в 2001-2009 годах от Рождества Христо-
ва при Президенте Республики Беларусь 
Александре Григорьевиче Лукашенко и 
губернаторах Владимире Павловиче Ан-
дрейченко и Александре Николаевиче Ко-
синце. Является памятником архитектуры 
18 века.»

У гэтым невялікім па памеры надпісы 
прыхавана столькі рознага зместу, што на 
гэтым трэба спыніцца падрабязней. Першы 
радок нясе прыхаванае сцвярджэнне пра 
тое, што царква належала праваслаўным. 
І гэта так. Але была яна тады драўлянай, 
некалькі разоў знішчалася і адбудоўвалася 
нанова, пакуль у 18 стагоддзі ўніяты ні 

надалі ёй сучасны вы-
гляд. Яшчэ гэты радок 
пераконвае ў тым, што 
праваслаўная царква 
з’яўляецца  правапера-
емніцай гэтага культавага 
будынку.  Але расейскае 
праваслаўе 15 стагоддзя 
ўжо тады рознілася ад 
праваслаўя тутэйшага і 
наогул пытанняў веры 
на тутэйшых землях. 
Дый ніякай залежнасці 
ад Масквы тады не 
існавала. Прынятае паз-
ней уніятства было якраз 
свядомым ратаван-
нем ад вайсковай і рэлігійнай экспансіі 
маскоўскоўцаў на беларускія землі. 

Трэці радок асабліва яскравы. Па-
першае, як па-разумнаму дый па закону 
шыльда гэтая павінна ўсталёўвацца дзяр-
жавай. Тады фраза “ад Раства Хрысто-
ва” ў цывільным зместе гучыць некалькі 
некарэктна—выключна царкоўны стыль. 
Далей—болей: “при Президенте Респу-
блики Беларусь...”. Мала таго, што ўсе 
словы ў гэтай фразе напісаныя з вялікай 
літары, дык яшчэ ў тэксце яны выдзелены 
большым шрыфтам. Даўно я не сутыкаўся 
з такім пачварным халуйствам. А “губерна-
тары” ўжо напісаны ўжо меншым памерам. 

І што датычыцца “губернатараў”: 
губерняў няма, а губернатары ёсць! 
Дзіўныя справы творацца на гэтай зямлі: 
загразлі тутэйшыя народныя павадыры 
ў расейскай рэчаіснасці і сваё для іх—
чужое. 

Дарэчы, прычым ўсе гэтыя пералічаныя 
чыноўнікі? Калі ўжо й хацелася напісаць 
нечыя імёны, хаця я не бачу ў гэтым патрэ-
бы, дык трэба было зафіксаваць тых, хто 
адбудоўваў храм. 

Пра тое, што першапачаткова царква ў 
гэткім выглядзе пабудаваная ўніятамі—ні 
слова.

Якаў Дрозд.

НАВОШТА ЗАЙМАЦЦА 
СКАЖЭННЕМ?

Варатар ФК ”Віцебск” і моладзе-
вай зборнай Павел Часноўскі ўчора 
падпісаў кантракт з латвійскім 
клубам “Вентспілс”, вядомым для 
беларускіх аматараў пасля сустрэ-
чы з барысаўскім “БАТЭ” ў межах 
Лігі чэмпіёнаў.

ІНдыКАТАр КрыЗІСу
Колькасць тых, хто нелегальна гандлюе спіртовымі 

напоямі апошнім часам павялічваецца не толькі ў 
Віцебскім раёне.

10 ліпеня 2009 года прайшла першая літургія 
ў адноўленай Свята-Ўваскрасенскай царкве. Най-
прыгажэйшы віцебскі храм, пабудаваны ў стылі 
віленскага барока, паўстаў з руінаў пасля свайго 
знішчэння ў 1936 годзе.

Аб’явА

Крадуць ці губляюць 
мабільнікі часцей за іншыя 
рэчы. Мой знаёмы малад-
зён губляў свае тэлефоны 
ўжо разоў пяць-шэсць. Адзін 
раз мабільнік у яго скралі. 
Міліцыя на дзіва хутка ад-
шукала злачынцу, але праз 
некалькі дзён знаёмы згубіў 
яго ў чарговы раз.

У Віцебскім раёне—
гэта таксама вельмі 
распаўсюджаны від 
крадзяжоў. 

Пакуль пенсіянерка К. 
з вёсцы Волкава выйшла ў 
агарод, ейную хату наведаў 
35-гадовы грамадзянін Н. З 

будынку знік мабільны тэле-
фон і пяць пляшак віна.

А вось небяспечны жыхар 
вёскі Задуброўе, пакінуўшы 
на 20 хвілінаў верхнюю во-
пратку на пароме ля г.п. Су-
раж, застаўся без мабільніка, 
які так і не знайшлі.

Жыхару ж вёскі Аль-
гова пашанцавала: ягоны 
мабільнік коштам 1 млн. 
рублёў знайшлі ў адна-
вясковай пенсіянеркі. 
Крымінальная справа не 
ўзбуджалася.

Ян Сведка.

МАБІЛЬНІК ЯК 
ЦВЁрдАЯ ВАЛЮТА

Мабільнік, які трывала ўвайшоў у жыццё 
жыхароў Беларусі стаў не толькі другім я для ягонага 
карыстальніка, але пераўтварыўся ў вельмі хадавы 
тавар ці нават цвёрдую валюту. Скрадзены мабільнік 
можна з лёгкасцю прадаць ці абмяняць на нешта вар-
тае. Гэта ці ні адзіны бізнес, які не зведаў крызісу.

Сколь забавная, столь и поучи-
тельная история произошла с жи-
телем 4-квартирного дома барач-
ного типа на улице 4-я Чепинская в 
Витебске.

Среди ночи мужчина, спохватив-
шись, что у него закончились спички, 
решил поддержать огонь в печи, пе-
ренеся тлеющие угли… в собствен-
ную постель. Сам же отправился на 
поиски сухих сучьев. Разумеется, к 
его возвращению матрас уже пылал 
вовсю. Испугавшись, он попытался 
отделить горящую часть матраса от 
ещё целой, но в результате только 
разбросал ватин по всей комнате.

К тому времени, как приехали по-
жарные, полыхал уже весь дом. Ог-
нем уничтожена кровля над всем 
четырьмя квартирами, полностью 
выгорело жилье виновника пожара. 
Люди не пострадали.

Источник: 
газета “Народное слово”.

Каб атрымліваць 
кожны нумар газе-
ты «Покліч волі» 
паведаміце рэдакцыі 
аб гэтым – зрабіце бес-
платную падпіску.

Рэдакцыя «Покліч 
волі» змяшчае бя-
сплатныя абвесткі 
чытачоў выдання. 
Дзеля размяшчэння 
абвесткі запоўніце ку-
пон або патэлефануй-
це ў рэдакцыю.

Калі парушаны вашы 
правы спажыўца, 
працаўніка, то даем 
эфектыўныя парады па 
абароне права і пошуку 
бясплатных юрыстаў. 
Звяртайцеся на адрас 
газеты «Покліч волі».
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Напачатку варта адзначыць, што фільм “Беларускі вальс” 
польскага рэжысёра Андрэя Фідзіка намінаваны на прэмію 
“Эмі”. Гэта прэстыжная ўзнагарода ў галіне кінамастацтва 
з’яўляецца свайго роду тэлевізійным аналагам кінапрэміі 
“Оскар”. Сёлета цырымонія ўручэння прэміі пройдзе 21 ве-
расня ў Нью-Йорку.

Стужка неадназначная. Хтосьці лічыць, што яна ў 
дрэнным святле паказвае беларускую апазіцыю. А боль-
шасць, асабліва жанчыны, мяркуюць, што Пушкін залішне 
і не заўсёды прыстойна выстаўляе сваё асабістае, нават 
інтымнае жыццё.

Нядзіўна, што аднавяскоўцы і нават некаторыя сваякі 
не разумеюць такога дзівака. Нават бацька лічыць, 
што ў сына зашмат “фантазіі”. Дарэчы, землякі доўгі 
час упікалі Алеся за тое, што ягоны бацька служыў 
у паліцыі. Па сённяшні дзень некаторыя з іх лічаць, 
што Пушкін жыве на грошы НАТА ці ЦРУ. Складаныя 
адносіны і з мясцовым святаром. Пасля таго як з тутэйшай 
царквы аднойчы выйшаў супрацоўнік органаў дзяржбяспекі, 

Алесь страціў веру ў бацюшку: “Усе мае слабасці, усе мае 
грахі, што я распавядаю на споведзі, ведае КДБ”.

І тым не менш, у Бабры Пушкін адчувае 
сябе шчаслівым: “Тут я малюся, малюю 

карцінкі. Хто ведае, каб я застаўся ў 
Віцебску, можа, быў бы вядомым ма-

стаком, але не меў бы шчасця. Шчас-
ця яднання з прыродай, жоначкі, 

якая размаўляе па-беларуску, дзе-
так, першыя словы якіх былі так-

сама на беларускай мове”.
На думку мастака, “у гэ-

тым фільме няма ніякага 
мастацтва, ён паказвае 
чалавека такім, які ён 
ёсць”. “Беларус, які зрабіў 

свядомы выбар, прэпа-
рыруецца тут пад мікраскопам, паказваюцца як добрыя, так і 
дрэнныя ягоныя бакі, але ўсё гэта праўда. Можа, раней я быў 

для кагосьці змагар з німбам, а зараз фільм развянчаў гэты 
вобраз. Аднак у жыцці ўсё бывае, і фільм паказвае ўсю скла-
данасць нашага жыцця”, – лічыць Пушкін.

Яшчэ адной нечаканасцю ад Пушкіна стаў ягоны 
камплімент “Славянскаму базару ў Віцебску”, які ён выказаў 
падчас гутаркі з віцяблянамі. “Мне так спадабалася ў гэтым 
годзе! Цяпер культура ў горадзе стала лепей, не тое, што 10-15 
гадоў таму, калі паўсюль смажыліся шашлыкі і хадзілі п’яныя”. 
Мастак таксама выказаў павагу да архіепіскапа Віцебскага 
і Аршанскага Дзімітрыя: “Пакажыце мне яшчэ адны такія 
арганізатарскія здольнасці, каб за такі кароткі час аднавіць 
столькі храмаў, як гэта зрабіў архіепіскап Дзімітрый”.

Сустрэча пакінула вельмі яркія і цёплыя ўражанні. Пас-
ля прагляду фільма было заўважна, што госць хвалюецца: 
як адрэагуюць людзі? Аднак падчас гутаркі Алесь здолеў 
выклікаць прыхільнасць нават тых гледачоў, якія спачатку 
задавалі яму непрыемныя пытанні. А адна жанчына нават 
напісала вершаваны экспромп, прысвечаны беларускаму 
Пушкіну…

Як жыхар гораду і патрыёт сва-
ёй Бацькаўшчыны, я мушу запытаць 
у ініцыятараў гэткага намеру пра 
тое, чым яны кіруюцца, абіраючы 
для ўвасаблення менавіта гэтыя 
гістарычныя постаці. Нейкая логіка 
ў іхніх развагах, безумоўна, ёсць, але 
ці можа яна быць пераканаўчай?  

На што ж мусяць абапірацца 
ўлады, усталёўваючы помнікі? Ду-
маю: на мэтазгоднасць; логіку; гра-
мадскую думку, якая выражаецца 
праз публічнае абмеркаванне і 
абгрунтаванні спецыялістаў; на 
заслугі асобы перад беларускім 
народам; на эстэтычны густ; 
гістарычную дакладнасць, здаровы 
нацыянальны інтарэс...

Усе помнікі, ўжо ўсталяваныя 
ў Віцебску, якіх для такога гора-
да й  замала, можна падзяліць на 
некалькі групаў: камуністычныя 
дзеячы(Кіраў, Маркс, Машэраў, 
Ленін( 3?), Шмыроў), мастацкія 
дзеячы(Уладзімір Караткевіч, 
Еўдакія Лось, Аляксандр Пушкін, 
Іван Салярцінскі, МаркШагал) і вай-
сковы расейскі дзеяч  Сувораў. 

Што да Шагала, дык тут пытанняў 
няма—самы лагічны з усталяваных 
помнікаў. 

А што да Леніна, дык яго ні за 
якія вушы акрамя ідэалагічных да 
Віцебска не прыцягнеш. Ва ўсіх 
беларускіх гарадах сёння гэта самы 
нелагічны помнік. Асоба права-
дыра усіх абяздоленых выглядае 
анахранізмам. Дзецям ужо не пат-
лумачыш, што гэта за дзядзька 
выцягнуў у бок Караткевіча сваю 
руку. Наяўнасць помніка Ільічу ў го-
радзе сведчыць пра прасавецкія і 
прарасейскія настроі ўлады, пра за-
стой грамадскае думкі і несвабоду. 

Што датычыцца Пушкіна, дык 
гэта хутчэй чыясьці эмацыйная пра-
ява  ці выпадковасць. Падставаў для 

ягонага ўста-
лявання 

з а м а -
л а . 

Ну,  праехаў праз Віцебск расейскі 
паэт два разы і , што з таго. Хто 
толькі праз гэты горад не праязджаў 
за паўтары тысячагоддзя ягонага 
існавання. Напалеон, напрыклад, 
мае куды больш за Пушкіна правоў 
на ўвекавечванне, бо і быў тут пабо-
лей і птушка куды большага палёту, 
чым паэт.

Машэрава адзначылі, бо двойчы 
герой. Практыка такая за Саветамі 
была: дзве зорачкі—і ты ў бронзе. 

Шмыроў неяк сіратліва і адцяг-
ненна стаіць у дворыку свайго му-
зею. Самая трагічная і супярэчлівая 
постаць, да якой падышоўшы раз 
больш ніколі не пойдзеш—брыдка.

Кірава, бо на аднайменнай 
вуліцы. Хаця, калі карыстацца такой 
логікай, то ці ні на кожнай вуліцы 
мусіць быць свой помнік. 

Сувораўскі бюст таксама стаіць 
на вуліцы ягонага імя, але галоўнае 
тут, відаць, у тым, што  некалі ў бы-
дынку, ля якога ён месціцца быў ва-
енкамат. Сёння ж на фоне ўбранага 
бізнесовага цэнтру напышлівы 
ганарлівец і душыцель паўстання 
Тадэвуша Касцюшкі выглядае 
неяк ненатуральна. А можа ёсць 
у ягоным усталяванні і чыйсьці 
недабразычлівы намер: “чтобы 
помнілі”.

Караткевіч—беларускі Дзюма, 
выдатны паэт і драматург, — сваё 
ўганараванне заслужыў. Ягоны 
масіўны бюст, пазбаўлены ўсялякай 
саладжавасці і манернасці, дыхае 
глыбінёй і прыхаваным зместам. 
Раней мне хацелася памяняць яго 
месцамі з Еўдакіяй Лось, бо ей-
нае ўшанаванне побач з абласной 
бібліятэкай сёння яшчэ больш, чым 
раней, выглядае перабольшаным. Як 
паэтэсу яе нават не паставіш у адзін 
шэраг з Караткевічам. Зараз гэтай 
замены мне ўжо не хочацца. Размеш-
чаны пад шатамі паркавых дрэваў,  
адзіны з усіх віцебскіх помнікаў на 
пагорку, на нетрывіяльным паста-
менце, ён набыў ненадуманую веліч 
сапраўднага валадара і творцы. Тут 
яму вольна дыхаецца, тут яго мала 
хто турбуе і ніхто не ахоўвае так, 
як няшчаснага Салярцінскага, для 
помніка якому амаль не знайшлося 
месца ў гэтым горадзе. Шкада, канеч-
не, што віцебскія маладзёны, беручы 
шлюб ідуць да расейца Пушкіна і не 
памятаюць пра Караткевіча, але, як 
казаў класік, “служенье муз не тер-
пит суеты”. Які час, такія і куміры.

Урэшце кожны помнік прыжыўся 
ў гэтым горадзе, але ці ёсць ва 
ўсталяванні некаторых з іх эстэ-
тычны густ, логіка і мэтазгоднасць,  
разлічаныя на любыя часы? 

Караткевіч, Лось, Пушкін, Шагал 
добра ўпісаліся ў гарадскі ланд-
шафт і дадаюць гораду непаўторную 
прывабу і каларыт. Ад помнікаў па-
тыхае мастацкім густам і эстэтыч-
най вартасцю. Для скульптуры ж 
Салярцінскага трэба альбо падшу-
каць іншае месца, альбо апусціць 
на зямлю, бо то на гэтым самароб-
ным пастаменце ён выглядае неяк 
сіратліва і ненатуральна. 

Што тычыцца ўсіх астатніх, то 
іх з часам дэмантуюць і змясцяць 
у музеі савецкага таталітарызму 
ці расейскай акупацыі, які мусіць 
размясціцца ў сённяшнім музеі 
Шмырова. І тады бацьку Мінаю ся-
род такіх, як і ён сам, будзе не так 
адзінока. 

Караткевіча ж будзе трэба 
перанесці на месца Леніна і тады 
помнік Уладзіміра Сямёнавіча на-
будзе іншы сэнс і выраз.

Бюст Суворава, за які некалі 
судзілі нябожчыка Уладзіміра Плеш-
чанку, можна будзе  прадаць на 
аўкцыёне, калі, канечне, знойдзецца 
пакупнік. А можна і ў музей расей-
скай акупацыі. Там яму самае месца.

Вернемся ж да кіеўскай княгіні 
Вольгі. Выказаўшы пажадан-
не ўвекавечыць “заснавальніцу 
Віцебска” ў бронзе ці камені, па 
маім глыбокім меркаванні, улады 
трапілі ў пастку няведання, міфаў 
і свядомых падтасовак. У другім 
томе “Энцыклапедыі гісторыі 
Беларусі” натыкаемся на вялікі ляп-
сус, што Віцебск “паводле падання 
зафіксаванага ў Віцебскім летапісе 
18 стагоддзя, заснаваны вялікай 
княгіняй Вольгай у 974 годзе”, то бок 
праз 5 гадоў пасля яе смерці (як свед-
чыць біяграфія, раўнаапостальная 
княгіня Вольга памерла ў глыбокай 
старасці ў 969 годзе). Ніякіх вартых 
даверу старыжытных сведчанняў 
пра заснаванне гораду няма. 

Наогул ні дата нараджэння, ні 
ейная радаслоўная невядомыя. 
Дый астатнія факты жыцця фраг-
ментарныя і легендарныя. Біяграфія 
княгіні пісалася ў 1547 годзе для 
кананізацыі і быць вартым даве-
ру дакументам не можа (прайшло 
амаль 600 гадоў). Найбольш знаё-
мыя падзеі, якія са школы ведаюць 
многія, звязаныя са смерцю князя 
Ігара ў 945 годзе і з жорсткай по-
мстай Вольгі драўлянам.

Калі ж прыняць пад ува-
гу ўскосныя факты, знойдзеныя 
даследчыкамі, то Вольга найхут-
чэй была дачкой балгарскага цара 
Сімяона Вялікага, і ейнае з’яўленне 
на берагах Дзвіны наогул падаецца 
малаверагодным. Запіс жа зроблены 

ў Віцебскім летапісе абапіраўся на 
факт, зафіксаваны ў біяграфіі: Воль-
га, быццам бы паходзіла з Пскова (на 
той час яшчэ незаснаванага), які ў 
старажытнасці называлі “Плескоў”,з 
простай сям’і. Князь Ігар сустрэў 
дзяўчыну, яна яму мудра адказа-
ла, ён закахаўся і ўзяў яе за жонку. 
Падобных няроўных шлюбаў тага-
часная гісторыя не ведае. Не магла 
простая пскоўская дзяўчына стаць 
кіеўскай князёўнай, як бы гэта каму 
ні хацелася.

А ў 1887 годдзе быў знойд-
зены рукапісны зборнік “Новы 
Ўладзімірскі Летапісец”, у якім пад 
903 годам ёсць такі запіс:

«Игоря же ожени (Олег) въ Болга-
рехъ, поятъ же за него княжну Ольгу, 
и бе мудра вельми.» (ЛЕО1; НИКВ с. 
101)

Архімандрыт Леанід, які знайшоў 
гэты запіс, выкарыстаў яго, каб вы-
лучыць гіпотэзу пра паходжанне 
Вольгі з балгарскай сталіцы Пліскі. 
Якую ў летаспісах таксама называлі 
“Плескоў”. 

Як мяркуе даследчык віцебскай 
даўніны Ігар Цішкін, запіс пра засна-
ванне горада “Ольгой” быў зробле-
ны адмыслова. Русіфікатары мелі на 
мэце адбіць памяць пра віцебскага 
князя Альгерда, з імем якога сугуч-
на ейнае імя, і якому трэба было б 
паставіць помнік у першую чаргу. 
Такая свядомая фальсіфікацыя мела 
на мэце і прасоўванне расейскага 
праваслаўя на беларускія землі у 
асобе святой. 

Той факт, што побач з постаццю 
раўнаапостальскай княгіні Вольгі 
стаіць постаць раўнаапостальснага 
князя Аляксандра Неўскага (узяў 
шлюб з віцебскай князёўнай), свед-

чыць пра тое, што ініцыятыва, відаць, 
сыходзіць і не з уладных колаў, а з 
асяроддзя Расейскай праваслаўнай 
царквы, якая інтэнсіўна абжывае 
былыя рымскія і ўніяцкія святыні, 
узарваныя за саветамі і за народныя 
грошы аднаўляемыя сёння. 

Калі для расейскага чалавека гэ-
тыя гістарычныя постаці й з’язляюцца 
прадметам гонару, то для беларуса 
яны не ўяўляюць аніякага інтарэса і 
каштоўнасці. Ісці ж следам за чужымі 
ўяўленнямі і падпарадкоўвацца 
чужой ментальнасці ёсць прая-
вай слабасці, недальнабачнасці 
й залежнасці. Даўно пара жыць 
сваімі мазгамі і атрымоўваць сталыя 
дывідэнты са сваёй даўніны і ад сваіх 
славутых продкаў, на памяці пра якіх 
трэба выхоўваць моладзь.

Там, дзе няма галоснасці і шы-
рокага публічнага абмеркавання не 
можа быць і разумных рашэнняў, 
за якія не будзе сорамна і праз 
дзесяцігоддзі. А пакуль ў гэтым 
горадзе самым старым і высокім 
помнікам будзе абеліск героям 
1812 года з расейскім арлом на са-
мым версе і пад аховай КДБ нічога 
ў гэтым горадзе і ў гэтай краіне з 
мёртвай кропкі не зрушыцца. Той 
жа факт, што на баку Напалеона вая-
вала гэткая ж колькасць жыхароў 
беларускіх земляў, што і ў шэрагах 
расейскіх войскаў, робіць усталя-
ванне гэтага помніка, мякка кажучы, 
не зусім карэктным. Задумайцеся: 
саветы паўзрывалі ў горадзе ўсе 
старажытныя храмы, у асноўным 
былыя ўніяцкія, а царскага помніка 
не кранулі. Не кранулі таму, што ён 
ёсць насамрэч сімвалам расейскага 
панавання і акупацыі нашай зямлі.

Рэдактар.

“ Б Е Л А Р у С К І  В А Л Ь С ” з  П у ш К І Н ы М

НАВОШТА ВІЦЕБСКу КНЯгІНЯ ВОЛЬгА?

Напярэдадні ў віцебскім “Еўрапейскім клубе” адбылася творчая сустрэча з лаўрэатам прэміі “за свабоду думкі”, вядомым беларускім мастаком Алесем Пушкіным. Госць 
прэзентаваў дакументальны фільм “Беларускім вальс”, які распавядае пра жыццё мастака ў вёсцы Бобр Крупскага раёна Мінскай вобласці, куды ў 90-х гадах Алесь пераехаў з 
Віцебска пасля таго як улады зачынілі тут ягоную прыватную мастацкую галерэю. Фільм адкрыў асобу Пушкіна з нечаканых бакоў, выклікаў шмат пытанняў і стаў поўнай не-
спадзяванкай нават для тых віцяблянаў, якія былі добра знаёмы з мастаком падчас ягонага жыхарства ў нашым горадзе. 

Віцебскія ўлады агучылі сваю чарговую ініцыятыву: усталяваць у Віцебску помнік княгіні Вользе, якая паводле падання, зафіксаванага 
ў 18 стагоддзе, быццам бы з’яўляецца заснавальніцай горада Віцебска. Быў таксама агучаны і намер пра ўвасабленне ў манументаль-
ным жанры і вобраза Аляксандра Неўскага.
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рАЗруХА В гОЛОВАХХАЙ ХОЦЬ СВІННІ ЗАЖыВуЦЬ 
ПА-ЕЎрАПЕЙСКу!

«У свінагадоўлі з ва-
шай гаспадаркі пачынаец-
ца рэвалюцыя. Мы выбралі 
галандскія і дацкія тэхналогіі 
ў якасці ўзору, паводле якога 
будзем перабудоўваць усю 
свінагадоўлю Беларусі», — 
паведаміў галоўны начальнік 
дырэктарцы аграпрадпрыем-
ства «Белдан».

Таксама абяцана, што да 1 
студзеня 2010 года цалкам на 
еўрапейскія нормы выйдзе 
будаўнічая галіна. Карацей, 
«з 2011 года, я упэўнены, мы 
будзем жыць, як у Еўропе, 
падцягнуўшы і іншыя 
напрамкі».

Няцяжка здагадацца, 
што гаворка ідзе выключ-
на пра галіны эканомікі. Тут 
кіраўніцтва краіны відавочна 
саспела да высновы, што 
«вось узор... нічога прыдум-
ляць не трэба, мы ўжо бяром 
гатовыя тэхналогіі. Сёння іх 
трэба выцягваць з Еўропы».

Заўважце: калі датычна 

замежнай палітыкі нядаўна 
абвешчана, што мы, маўляў, 
не будзем рабіць выбар 
між Расіяй і ЕС, то ў галіне 
тэхналогій альтэрнатывы 
няма.

У свінагадоўлі, як бачым, 
загадана без роздуму браць 
галандскія і дацкія ўзоры. 
Будаўнікі таксама мусяць 
арыентавацца на заходнія 
стандарты.

Наверсе выдатна раз-
умеюць, што Расія нас не 
мадэрнізуе. З ёй застаецца 
хіба ваяваць за рынак збыту 
пераважна састарэлага тава-
ру.

Што ж, настрой на га-
спадарчую мадэрнізацыю, 
калі адкідаецца ўсялякая 
ідэалагічная лухта, можна 
толькі вітаць.

Але згадваецца нядаўні 
выступ Лукашэнкі перад 
кіраўнікамі дыпмісій, калі ён 
імпэтна даводзіў, наколькі 
шкодна ўкараняць у нас 

заходнія ўзоры дэмакратыі. 
Маўляў, «важная ды патрэб-
ная не вонкавая “дэмакра-
тычная” абалонка. І тым болей 
не прывезеная і не накінутая 
звонку. Такая спехам прывітая 
дэмакратыя няўстойлівая…». 
Яшчэ болей, «такія 
“мічурынскія” практыкаванні 
робяць цяжкапапраўную 
шкоду краіне, эканоміцы і, у 
рэшце рэшт, народу».

Карацей, у свінагадоўлі 
тэхналогіі краін ЕС — самае 
тое, а вось у палітыцы — го-
рай за свіны грып.

Мо хто патлумачыць 
уцямна: чаму тутэйшым 
свінням еўрастандарты пасу-
юць, а вось тутэйшаму люду 
— шкодныя?

Калі ж сур’ёзна, то 
вялікае пытанне, наколькі 
запрацуюць тыя супер-
пупертэхналогіі, калі вёска 
спілася, а начальства ведае 
толькі мацюкі ды пугу.

Аляксандр Класкоўскі.

Неожиданное принятие и такая же 
неожиданная отмена постановления пра-
вительства № 991 дает богатую пищу для 
размышлений об уровне управленческих 
решений в верхах государственной власти. 
Причем, интересно не то, почему оно было 
отменено, это как раз самоочевидно, а то, 
почему оно было принято. Члены прави-
тельства так и не смогли внятно объяснить, 
для чего было издано постановление № 
991.

Напомню, что этот документ в одноча-
сье запретил институт посредников в эко-
номике, говоря конкретнее, поставил вне 
закона оптовую торговлю. Постановление 
вступало в силу с момента опубликования, 
т.е. с 1 августа. А между тем документ был 
подготовлен неряшливо, там много нечет-
ких формулировок, поэтому он нуждался в 
дополнительных разъяснениях. 

Самое главное, с момента публикации 
документа оптовой торговлей могли зани-
маться только те торговые представители, 
которые должны были значиться в специ-
альном перечне, предполагалось, что он 
станет дополнением к постановлению. Но 
этого перечня не оказалось, и непонятно, 
когда он мог бы появиться. Чтобы попасть в 
этот список, необходимо было согласование 
с вице-премьером. Если следовать букваль-
ной логике постановления, то с 1 августа и 
до появления перечня поставщиков опто-
вая торговля в стране прекращалась. Иначе 
говоря, если бы документ стал реализовы-
ваться, то экономическая жизнь в Беларуси 
была бы парализована. 

Правительственное постановление № 
991 не только противоречило объявлен-
ному курсу на либерализацию, но и са-
ботировало выполнение главной задачи, 
провозглашенной властями: разгрузить пе-
реполненные склады предприятий. Совсем 
недавно президент обратился к предприни-
мателям с просьбой помочь избавиться от 
складских запасов. А постановление № 991 
наоборот, фактически максимально затруд-
няло решение этой проблемы. 

Когда стала ясна вся абсурдность доку-
мента, члены правительства стали откручи-
вать ситуацию назад, на ходу придумывать 
пояснения, не прописанные в постановле-
нии. Премьер С. Сидорский стал говорить, 
что оно касается только госпредприятий. 
Но было уже поздно.

А. Лукашенко отстранился от причаст-
ности к этому документу, потребовал разо-
браться, переложил вину за его появление 
на правительство. Однако это дистанциро-
вание от непопулярного решения — скорее 
игра на публику. Потому что, во-первых, все 
мало-мальски важные государственные ре-
шения санкционируются Администрацией 
президента. К тому же глава государства у 
нас отвечает за все. 

Во-вторых, министр экономики Н. За-
йченко, комментируя это постановление, 
совершенно справедливо сослался на тре-
бования А. Лукашенко. Действительно, пре-
зидент, вопреки законам экономики, уже 
много лет ведет борьбу с посредническими 
структурами. Еще в сентябре 1998 года он 
издал распоряжение, в котором поручил 
Комитету государственного контроля «ис-
ключить посредничество внутри республи-
ки» и выразил намерение разобраться с 
посредниками «во внешнеэкономических 
отношениях». Поскольку задача оказалась 
нерешаемой, Лукашенко возвращается к 
ней снова и снова. В 2004 году он опять дает 
команду ликвидировать посреднические 
структуры в течение полугода: «И я буду рад 
услышать со второй половины этого года, 
что в нашей стране разного рода жулья, 
которое берет и перепродает, не будет». А 
теперь правительство лишь довело до ло-
гического конца, т. е. до абсурда указание 
президента. 

В-третьих, постановление № 991 сле-
дует в русле утвержденного президентом 
курса на протекционизм, борьбу с импор-
том. Это стало идеей фикс в деятельности 
правительства. Поэтому, опять же, документ 
логически вытекает из этой протекционист-
ской идеологии. Дескать, если уж вырубать 
импорт, то под корень. 

Какие выводы можно сделать из этой 
трагикомической истории, печального опы-
та правительственного грехопадения? Пре-
жде всего, кризис высветил, вывернул на-
ружу все пороки механизма госуправления, 
которые кое-как скрывались, прятались 
в период экономического благополучия. 
Правительство, власти вообще просто рас-
терялись, потеряли ориентиры. То прини-
мается законодательный акт, призванный 
либерализовать хозяйственную жизнь, то 
тут же издается другой документ, предпо-
лагающий ужесточение административных 
методов управления. Иначе говоря, власти 
лихорадочно и беспорядочно дергают за 
разные рычаги управления государствен-
ной машины, в результате чего она дер-
гается во все стороны, грозя свалиться в 
обочину. Закономерная логика деградации 
бюрократической системы. Белорусский 
экономический механизм сегодня — это 
очаг управляемого хаоса.

Вывод второй. Хотя широко разрекла-
мирован курс на либерализацию экономи-
ческой жизни, эта политика дается властям 
с трудом. Ресурсы по самоизменению систе-
мы пока выглядят ограниченными. Она все 
же запрограммирована на административ-
ные методы управления, они натуральны, 
заложены в код механизма принятия реше-
ний. Либеральные документы принимают-
ся вынужденно, под давлением либо МВФ, 
либо зарубежных инвесторов. Но как толь-
ко система переходит в режим автопилота, 
то на выходе получается постановление № 
991. 

Вывод третий. История с принятием 
этого документа ярко демонстрирует всю 
ущербность нынешней политической систе-
мы, модели государственного управления. 
В ней отсутствуют сдержки и противовесы, 
элементарная страховка, отдел технического 
контроля, то, что специалисты-системщики 
называют механизмом «защиты от дурака». 
В нормальном государстве эту функцию вы-
полняет разделение властей, политическая 
оппозиция, независимые СМИ. У нас же ни-
чего этого нет. Вот и получаем такие ляпы.

Объяснение самого А. Лукашенко появ-
ления этого документа просто изумитель-
ны. «Стали разбираться, кто постановле-
ние готовил. Оказалось, один «деятель» по 
указке премьер-министра подготовил этот 
документ, бросил ему на стол и назавтра 
уехал в отпуск. Спросить даже не с кого». 
Вдумайтесь в ситуацию. Один «деятель» 
придумывает глупость, и через премьера 
запускает ее на всю страну, ставит на уши 
хозяйственную систему. А механизм выяв-
ления и отбраковки ошибок отсутствует. И 
сколько таких законов, декретов, указов, 
постановлений было принято за последние 
15 лет и действует поныне, поскольку они 
не вызвали такой бурной реакции бизнес-
структур и директората. 

А ведь одним из главных своих дости-
жений А. Лукашенко считает установле-
ние сильной власти, наведение порядка в 
стране. Теперь мы видим, к чему приводит 
власть, неконтролируемая обществом. 

В любой стране правительство — это ба-
зовый социальный институт. После того, что 
произошло, доверия к нашему правитель-
ству нет никакого. Оно становится просто 
опасным для общества. Кто может поручить-
ся, что с ним не случится очередной вывих, 
способный парализовать экономическую 
жизнь в стране, распугать и так немногочис-
ленных зарубежных инвесторов?

Прызначаная дата 
правядзення 

Адбыўся чарговы 
аргкамітэт Беларускага 
еўрапейскага форуму пад 
кіраўніцтвам намесніка 
старшыні Руха “За Свабоду” 
Юрася Губарэвіча. Галоўным 
вынікам паседжання стала 
прызначэнне даты правяд-
зення Форуму – мерапры-
емства мае адбыцца 14 
лістапада 2009 года.

Да пачатку лістапада ў 
Беларусі мусяць прайсці 
рэгіянальныя сходы, на якіх 
будуць вылучаныя дэлега-
ты на Беларускі еўрапейскі 
форум. Цяпер пададзена 
86 заявак на правядзенне 
сходаў па ўсёй краіне. Пер-
шыя рэгіянальныя сходы 
ўжо адбыліся ў Смалявічах 
і Клецку. Ад гэтых рэгіёнаў 
дэлегамі былі абраныя сем 
чалавек.

Аргкамітэт Белару-
скага еўрапейскага фо-
руму зацвердзіў квоту 
прадстаўнічасці дэлегатаў, 
ўзор сымболікі і дакументаў 
Форуму. Цягам бліжэйшага 
тыдня распачне працу 
сайт форума – на ім мож-
на будзе не толькі знайсці 
інфармацыю пра само 
мерапрыемства, але і 
зарэгістраваць сябе як 
удзельніка рэгіянальнага 
сходу па вылучэнні 
дэлегатаў. Арганізатары 
разлічваюць, што агулам 
ў Форуме возьмуць удзел 
каля тысячы чалавек.

Бліжэйшым часам на 
Беларускі еўрапейскі фо-
рум таксама будуць запро-
шаныя замежныя госці: 
дэпутаты Еўрапейскага 
парламенту, прадстаўнікі 

іншых структураў Еўразвязу 
і дыпламатычнага корпусу 
краінаў ЕЗ і краінаў-удзельніц 
Усходняга Партнёрства, 
палітыкі, прадстаўляючыя 
нацыянальныя парламен-
ты. Нагадаем, што адно з 
першых запрашэнняў было 
перададзенае Старшыні 
Еўрапейскага парламенту 
Ежы Бузэку непасрэдна ад 
лідэра Руху “За Свабоду” 
Аляксандра Мілінкевіча.

Беларускі еўрапейскі 
форум мае на мэце 
мабілізаваць прыхільнікаў 
і аб’яднаць патэнцыял 
беларускіх праеўрапейскіх 
сілаў, а таксама падтры-
маць паўнавартасны 
ўдзел Беларусі ў пра-
грамах еўрапейскага 
супрацоўніцтва і інтэграцыі.

Лукашэнка абвясціў перабудову і нават рэвалюцыю ў свінагадоўлі. 
Пра гэта заяўлена 7 жніўня ў Ляхавіцкім раёне.

Правительство — как ребенок: бешеный аппетит с одной сторо-
ны и полная неадекватность с другой. 

Рональд Рейган.

«ИрА, у МЕНЯ ЗАСКОК»
Кирилл Борисенко, «Белгазета»

На недавнем совещании с руководителями 
белорусских загранучреждений Александр 
Лукашенко посетовал, что секретари в при-
емных до сих пор бросают трубки телефонов, 
услышав иностранную речь. «Как же мы соби-
раемся побеждать на иностранных рынках? 
Ждать, пока они заговорят по-нашему? То, что 
в стране нужна системная кадровая ротация, 
это факт», - подытожил президент. Корреспон-
дент «БелГазеты», позвонив в приемные ру-
ководителей ряда белорусских предприятий, 
задал один вопрос: «I’d like to talk to someone 
about your investment portfolio and discuss 
some plans about creating a joint-venture with 
your enterprise» («Я бы хотел поговорить о ва-
шем инвестиционном портфеле и обсудить 
планы создания совместного предприятия»). 
РуП «оршанский инструментальный завод»

- А по-русски можно? Нет… Я ничего не по-
нимаю просто. Давайте вы нам на факс сбро-
сите, что вы хотите. Fax! На fax! Yes? Так, подо-
ждите, я уже забыла английский язык. 216886. 
Значит, one-two-one… (one-two-three-four-
five…) six! (seven…) Так, подождите секундоч-
ку… (Звонит по внутреннему телефону.) Ира, 
у меня заскок - как «8» по-английски? Так, бы-
стро давай - неудобно, человек звонит. Эйч! 
Или не «эйч»? After seven! Еще раз - after seven 

и потом - six.
оАо «Брестский чулочный комбинат»
- One moment (зовут еще кого-то). No.
- I’II call back later(Перевод «БелГазеты»: Я 

перезвоню позже).
- No.
- I’d like to talk to someone… (Перевод «Бел-

Газеты»: Мне бы хотелось поговорить с кем-
нибудь).

- No.
оАо «Ковры Бреста»
- ... (положили трубку).
оАо «Витебские ковры»
- ... (положили трубку).
зАо «Пинскдрев»
- Let’s proceed this way: you will send us 

your proposals, I will translate them and submit 
them to our director. Are you familiar with our 
specialization? We are open to foreign investment, 
but we like first get proposals from your side. 
I am the director of the export and import 
department, my name is Victor Filippsky. Write, 
please, e-mail: exportline@pinskdrev.by (Пере-
вод «БелГазеты»: Давайте сделаем следующим 
образом. Вы вышлите ваши предложения, я 
их переведу и предоставлю нашему директо-
ру. Вы знакомы с нашей специализацией? Мы 
открыты для иностранных инвестиций, но мы 
сначала хотели бы получить предложения с 

вашей стороны. Я директор депар-
тамента экспорта и импорта, меня 
зовут Виктор Филипский. Запиши-
те, пожалуйста, e-mail: exportline@
pinskdrev.by).

РУП «Кристалл» (Минск)
- Sorry, I don’t speak English.
оАо «Коммунарка» (Минск)
- One moment. Price, да? Repeat. 

Repeat after me, for me (Пере-
вод «БелГазеты»: Один момент. 
Цена, да? Повторите. Повторите 
за мной, для меня). Повтори для 
меня, repeat. My plant «Коммунар-
ка» (Перевод «БелГазеты»: Наш за-
вод «Коммунарка»). На английском 
языке… Call, please, later («Позво-
ните, пожалуйста, позже»).
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НАруШИТЕЛЬ КОНВЕНЦИИ
В политике и картах друзей не 

бывает.
Финли Питер Данн

Однако, как все изменилось. В 
былые времена А. Лукашенко был 
главным застрельщиком и энтузиа-
стом всех интеграционных процес-
сов на постсоветском пространстве. 
Он не только был дежурным участни-
ком любых союзов, создаваемых во-
круг России, но и нередко выступал 
их инициатором и движущей силой. 
В те почти уже былинные времена 
белорусский лидер всячески подтал-
кивал ОДКБ к противостоянию НАТО 
и упрекал Москву в недостаточной 
решительности в борьбе против за-
падных супостатов. И потому, что об-
раз интегратора народов бывшего 
СССР был способом политического 
позиционирования в отношениях с 
Россией. И по той банальной причи-
не, что в условиях международной 
изоляции вся внешняя политика 
Беларуси по существу сводилась к 
поездкам по российским регионам 
и активности в пределах СНГ. 

И что мы видим сегодня? В СМИ 
главной интригой неформального 
саммита ОДКБ в Кыргызстане были 
два вопроса: приедет ли А. Лукашен-
ко и подпишет ли он Соглашение о 
формировании Коллективных сил 
оперативного реагирования (КСОР).

Судя по некоторым косвенным 
данным, вопрос о визите белорус-
ского президента на саммит неко-
торое время висел в воздухе. Об 
этом сообщал «КоммерсантЪ» со 
ссылкой на источник в Администра-
ции президента России. Интересно, 
что посол Кыргызстана в Беларуси 
И. Балджурова сообщила о том, что 
А. Лукашенко принял приглашение 
кыргызского президента на специ-
альной пресс-конференции. Иначе 
говоря, после бойкота белорусским 
лидером саммита ОДКБ в июне и не-
формального саммита СНГ в июле 
его согласие приехать теперь в Кыр-
гызстан восприняли едва ли не как 
сенсацию.

В основе нынешнего карди-

нального изменения позиции Бела-
руси к интеграционным тусовкам 
на постсоветском пространстве 
лежат нарастающие противоречия 
с Россией. Ибо отношения с други-
ми постсоветскими государствами 
(кроме Украины) для нашей страны 
не очень важны. СНГ, ОДКБ, ЕврАзЭС, 
Таможенный союз и другие органи-
зации не имеют большого значения 
для национальных интересов Бела-
руси, белорусские власти участвова-
ли в них скорее ради политического 
пиара да за компанию с Россией. 

Можно констатировать, что 
ныне мы наблюдаем новое качество 
конфликта в белорусско-российских 
отношениях. Его особенность в том, 
что он распространяется на военно-
политическую сферу, чего раньше 
не было. Вопросы военного сотруд-
ничества выставлены на кон, стали 
предметом публичного торга. 

Когда в июне в разгар «молочной 
войны» А. Лукашенко бойкотировал 
саммит ОДКБ в Москве, где подпи-
сывалось соглашение о КСОР, мы пи-
сали, что теперь за присоединение 
к этим договоренностям Минск по-
требует отдельную плату. Так и про-
изошло. Почему бы не использовать 
тот рычаг давления, который Россия 
сама дала в руки белорусского пре-
зидента своей неуклюжей «молоч-
ной войной». 

Кроме того, безусловно, А. 
Лукашенко не очень хочется под-
писывать соглашение о КСОР, ибо 
оно предусматривает участие бело-
русских военнослужащих в боевых 
действиях за пределами Беларуси. А 
это противоречит белорусскому за-
конодательству. И сам президент Бе-
ларуси много раз обещал, что пока 
он находится во главе государства, 
наши граждане не будут воевать за 
границей. И особенно это несвоев-
ременно сейчас, когда Минск начал 
нормализовать отношения с ЕС.

Есть еще один деликатный мо-
мент. Бойкот Минском июньского 
саммита ОДКБ сопровождался заяв-
лением представителей белорусско-

го МИДа, что соглашение о формиро-
вании КСОР нелегитимно, поскольку 
все решения в организации должны 
приниматься консенсусом. А этот 
документ не подписали Беларусь 
и Узбекистан. Однако российские 
официальные лица ответили, что 
неучастие не является голосовани-
ем против, поэтому, дескать, все за-
конно. Но при такой интерпретации 
устава организации может возник-
нуть ситуация, когда Москва объя-
вит о проведении саммита, никто 
из руководителей стран—участниц 
ОДКБ не приедет, президент России 
один подпишет документ и объявит, 
что это якобы есть решение Орга-
низации Договора о коллективной 
безопасности. Ведь против никто не 
проголосовал. 

Как известно, КСОР предна-
значены для использования на тер-
ритории стран—участниц ОДКБ. В 
связи с июньским прецедентом, не 
может ли случиться, что эти силы бу-
дут использованы вопреки воле не-
которых членов организации? Или 
даже введут КСОР на территорию 
государства против желания его 
руководства, в особенности, когда 
у России возникнет с ним конфликт? 
Возможно, эти тревожные вопросы 
задает себе не только А. Лукашенко. 
И это еще одна причина затягивания 
вопроса о присоединении Беларуси 
к соглашению о КСОР.

Отрицательную роль в решении 
вопроса о подписании Беларусью 
этого документа стало публичное 
понукание, предпринятое Кремлем. 
Имеется в виду грубоватое заявле-
ние помощника президента России 
С. Приходько: «Раз Лукашенко туда 
едет, значит, должен подписать». По-
сле такого недипломатичного прес-
синга стало ясно, что белорусский 
лидер ничего не подпишет, ибо это 
выглядело бы публичным унижени-
ем. Так в очередной раз он стал «на-
рушителем конвенции». 

Кроме торговых войн, в самое 
последнее время в белорусско-
российских отношениях произошло 

еще несколько событий, которые 
свидетельствуют о напряженности 
между странами. МИДы обоих госу-
дарств обменялись репликами по 
поводу разъяснения консульского 
отдела белорусского Министерства 
иностранных дел о правилах посе-
щения нашими гражданами Южной 
Осетии и Абхазии с учетом грузин-
ского законодательства. Был отме-
нен анонсированный визит в Минск 
мэра Москвы Ю. Лужкова. 

Накануне саммита ОДКБ Бела-
русь и Украина провели совмест-
ную тренировку дежурных сил по 
противовоздушной обороне. Как 
известно, украинское руководство 
взяло курс на вступление в НАТО. А 
в последнее время Москва активно 
стремится превратить ОДКБ в «анти-
НАТО». Нужно напомнить, что Бела-
русь и Россия 3 февраля с. г. подпи-
сали соглашение о создании Единой 
региональной системы ПВО. Поэто-
му данное событие можно расце-
нить как публичную демонстрацию 
белорусского руководства. 

Согласно информации все того 
же «Коммерсанта», накануне поезд-
ки в Кыргызстан Кремль предложил 
Минску провести переговоры, но 
А. Лукашенко будто бы проигнори-
ровал. Во время самого саммита не 
произошла личная встреча белорус-
ского и российского президентов. 
Беларусь так и не приняла на себя 
функцию председательства в ОДКБ.

Уже в понедельник 3 августа 
всезнающий «КоммерсантЪ» со 
ссылкой на Администрацию прези-
дента России сообщил, что А. Лука-
шенко в ходе кыргызского саммита 
обещал проявить благонравие и 
вскоре подписать злосчастное со-
глашение о КСОР. Но, во-первых, 
цена обещаниям президента Бела-
руси известна. Вот уже почти год он 
обещает признать независимость 
Южной Осетии и Абхазии, а воз и 
ныне там. Во-вторых, если Россия хо-
рошо заплатит, почему бы и не под-
писать. Все упирается в стоимость 
вопроса. 

БЕРЕГИСЬ ПРАВИТЕЛЬСТВА
При опросе предприятий под рисками по-

нимается «вероятность потери предприятием 
части своих ресурсов, недополучения дохо-
дов или появления дополнительных расходов 
в результате осуществления производствен-
ной деятельности». В июле 2009г. самыми 
высокими для промпредприятий оказались 
сбытовые риски - из-за возможного отказа по-
требителей от продукции, т.е. от падения ре-
ального спроса. Их отметили 57,5% опрошен-
ных предприятий. Поскольку стимулирование 
внутреннего спроса имеет свои пределы, рез-
ко повышается опасность еще более высокой 
инфляции, а Россия, Украина и даже богатые 
страны ЕС находятся в глубокой рецессии, то 
сбытовые риски кажутся вполне реальными. 
Очевидно, что падение промпроизводства 
в I полугодии на 3,6% - это только цветочки. 
Есть основания ожидать еще более серьезно-
го обвала, особенно когда ресурсы работы на 
склад иссякнут.

Вторая по интенсивности группа рисков 
- макроэкономические. Их отметили 45,6% 
респондентов. Речь идет о рисках экономи-
ческой политики, т.е. деятельности прави-
тельства (например, введение запрета на вы-
воз или ввоз товаров, изменения валютного 
курса, инфляция и т.п.). Вертикаль настолько 
увлеклась самолюбованием, что не замети-
ла, как почти каждый второй промышленник 

стал опасаться правительства. О какой коор-
динации действий на микро- и макроуровне 
может идти речь, если каждый второй дирек-
тор промпредприятия видит в чиновнике не 
помощника и полезного консультанта, а ис-
точник риска?

НЕ ВИНоВАТыЕ Мы, оН САМ ПРИшЁЛ
Гораздо меньше респондентов (18,3%) от-

метили риски изменения рыночной обстанов-
ки (возникают вследствие изменения конъ-
юнктуры или других обстоятельств). А ведь 
сегодня мы столкнулись именно с изменени-
ем структуры рыночного спроса. Но директо-
рат не связывает риски сокращения спроса с 
изменением структуры экономики - он про-
должает думать, что производит хорошую 
продукцию, вот только ее временно никто не 
покупает. На самом деле только одна инстан-
ция имеет полномочия и право определить, 
хорош товар или плох, - потребитель. Если он 
не покупает, значит, нужно менять ассорти-
мент, проводить модернизацию, увлекать но-
выми маркетинговыми ходами и т.д.

Во время посещения крупных промыш-
ленных гигантов один из послов важной евро-
пейской страны интересовался у директоров: 
если их заводы будут продавать через 3-5 лет, 
то с какими инновациями выйдут они к потре-
бителю после кризиса? Некоторые директора 
даже не поняли вопроса. Текучка заела. Все 
внимание уделяется выполнению краткос-

рочных прогнозных показателей, выбиванию 
кредитов на выплату зарплаты или на поиск 
работы для бесцельно находящихся на пред-
приятии рабочих. Тут бы день продержаться 
да месяц выстоять. На мысли и планы долго-
срочной перспективы нет ни сил, ни ресурсов, 
ни запроса собственника, т.е. государства.

О неспособности к критическому самоа-
нализу и стремлении переложить ответствен-
ность на внешние факторы говорит то, что ор-
ганизационные риски (управление, ошибки 
сотрудников и т.п.) отметили всего 8,3% пром-
предприятий. Еще с середины 2008г., когда 
начали появляться явные признаки кризиса, 
руководители предприятий обязаны были 
спрогнозировать ситуацию на микроуровне, 
снизить объемы производства, затраты, опти-
мизировать рабочую силу, составить план по-
гашения кредитов и реструктуризации долга. 
Много чего надо было сделать еще раньше: 
провести диверсификацию рынков сбыта, 
расширить ассортимент продукции, серьезно 
отнестись к брендированию и т.д. Гром грянул 
- мужики, т.е. директора, начали креститься, 
не замечая при этом своей вины в случившем-
ся. А всевозможные государственные анали-
тические структуры продолжали рисовать 
для вышестоящих инстанций радующие глаз 
и ласкающие ухо картинки 10-процентного 
роста ВВП.

Ярослав Романчук, «БелГазета».

оПАСЕНИЯ БЕЛоРуССКоГо 
ДИРЕКТоРАТА

рЭВІЗОр  З 
ВАШыНгТОНА

отечественная промышленность вступила в период высоких рисков и неопределенности. Когда у 36% предприя-
тий производственных заказов не более чем на месяц и только у 4% - до года, когда резко сжался платежеспособный 
спрос и остро не хватает оборотного капитала, в голову приходят самые невеселые мысли. Прецедент скандального 
постановления N991 их еще больше усугубил. опрос промпредприятий, регулярно проводимый экспертами Научно-
исследовательского экономического института Минэкономики, демонстрирует рост макро- и микроэкономических ри-
сков. К сожалению, голос производителей тонет в какофонии отчетов и заверений об отсутствии в Беларуси кризиса.

Філіп Гордан з раніцы ў пятніцу пачаў свой 
візіт з сустрэчы з прадстаўнікамі апазіцыі.

У амерыканскае пасольства былі запро-
шаныя экс кандыдат на пасаду прэзідэнта на 
выбарах 2006 г. Аляксандр Казулін, лідэр ПКБ 
Сяргей Калякін, старшыня БСДП Анатоль 
Ляўковіч, старшыня АГП Анатоль Лябедзь-
ка, намеснік старшыні Партыі БНФ Вінцук 
Вячорка, намеснік лідэра Руху «За Свабоду» 
Віктар Карняенка, сустаршыня БХД Віталь 
Рымашэўскі, прадстаўнік праваабарончага 
руху «Вясна» Валянцін Стэфановіч і лідэр 
«Маладых дэмакратаў» Міхаіл Пашкевіч.

Сустрэча доўжылася больш за паўтары 
гадзіны. Філіп Гордан больш слухаў, чым 
гаварыў. Яго цікавіла сітуацыя ў Беларусі, 
як яе ацэньваюць апазіцыянеры. Памочнік 
Дзяржсакратара адзначыў, што гэтую 
ранішнюю сустрэчу ён правёў, каб быць 
больш падрыхтаваным для сустрэчы з 
прадстаўнікамі ўладаў, паведаміў Міхаіл 
Пашкевіч.

Гордан таксама зазначыў, што Амерыка 
не пойдзе на адмену эканамічных і візавых 
санкцый супраць Беларусі ў абмен на 
павелічэнне штату пасольства ў Мінску. 

У праграме аднадзённага візіту былі так-
сама сустрэчы ў Адміністрацыі прэзідэнта і 
Міністэрстве замежных спраў.

У Адміністрацыі Гордана прыняў кіраўнік 
гэтага органа Уладзімір Макей. Менавіта 
ён лічыцца архітэктарам сённяшняга 
замежнапалітычнага курсу лукашэнкаўцаў.

«Адбыўся грунтоўны абмен думкамі па 
пытаннях шматбаковага супрацоўніцтва, уза-
емадзеяння ў сферы міжнароднай бяспекі і 
раззбраення. Бакі дамовіліся падтрымліваць 
рэгулярныя кантакты», — паведамляе БЕЛ-
ТА пра сустрэчу Гордана з Макеем.

Пасля сустрэчы ў МЗС не было традыцый-
нага выхаду да прэсы, і вынікаў перамоваў 
з афіцыйнымі структурамі пакуль не веда-
ем. Што маецца на ўвазе пад «рэгулярнымі 
кантактамі», стане ясна пазней. Аднак 
у апошні час у двухбаковых адносінах 
заўважна знікла ранейшае напяццё.

У Мінск Філіп Гордан прыбыў з Вільні. 
Падчас візіту ў Літву 12—13 жніўня ён 
абмеркаваў з кіраўніцтвам гэтай краіны шэ-
раг актуальных міжнародных праблем, у тым 
ліку стратэгічную канцэпцыю НАТО, уплыў 
сусветнага эканамічнага крызісу на краіны 
Усходняй Еўропы, праграму ЕС «Усходняе 
партнёрства», сітуацыю ў Грузіі, Украіне і 
Беларусі.

Як заявіў на сустрэчы з памочнікам 
дзяржсакратара ЗША міністр замежных 
спраў Літвы Вігаўдас Ушацкас, «падтрымка 
ЗША з`яўляецца важнай для ажыццяўлення 
палітыкі Усходняга партнёрства». Міністр 
таксама ўказаў на неабходнасць умацаван-
ня супрацоўніцтва з усходнімі суседзямі. 
«Асабліва важна ўключыць у гэтыя працэсы 
нашага найбліжэйшага суседа — Беларусь», 
— падкрэсліў Ушацкас.

Каментуючы адносіны ЗША і Беларусі, 
Гордан заявіў: 

Злучаныя Штаты адменяць санкцыі ў 
дачыненні да беларускіх прадпрыемстваў 
пасля таго, як у краіне з`явіцца больш свабо-
ды для актывістаў апазіцыі, СМІ і НДА.

Амерыканскі чыноўнік адзначыў 
крокі насустрач з боку беларускіх улад, у 
прыватнасці вызваленне палітзняволеных. 
Менавіта такія крокі, падкрэсліў Гордан, 
«зрабілі магчымым» яго візіт у Беларусь. 
«Магчыма, беларускія ўлады гатовы ісці 
насустрач, але павінны прыкласці больш 
намаганняў», — цытуе Гордана агенцтва 
Рэйтэр.

Пакуль жа, адзначыў памочнік дзяржса-
кратара, у Беларусі працягваюцца арышты 
паводле палітычных матываў. Вашынгтон га-
товы адправіць у Мінск пасла (зараз амеры-
канскае пасольства ў Беларусі ўзначальвае 
часовы павераны. — БелаПАН.), але «мяч 
— на баку поля беларускіх улад», падкрэсліў 
Гордан.

Пры гэтым ён даў зразумець, што пад-
час яго візіту ў Мінск складана чакаць кан-
крэтных рашэнняў пытанняў аб павышэнні 
ўзроўню пасольства і аб адмене санкцый.

зміцер Панкавец; інф.БелаПАН.


